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[Tommy Dinesen] 
presses ind, således at man kunne bevare de 
skoler, der har så stor betydning for lokalområ- 
derne. 

Med hensyn til skoleskibet »Danmark« og 
traditioner osv. er vi ikke uenige. Jeg ved bare, 
at det er et spørgsmål, der er blevet rejst, og der- 
for mener jeg, vi skal diskutere det også. 

(Kort bemærkning). 

Hugo Holm (FP): 
Hvad angår sikkerheden til søs, så er hr. 

Tommy Dinesen også godt klar over, at den er 
meget anerkendt af medlemmerne, og at man 
går meget op i den personligt. Men jeg kan da 
godt se, at der er en vis dobbeltfare for dem, 
som f.eks. sejler på bilfærgerne og så også går 
på gaden. 

Industriministeren (Nils Wilhjelm): 
Ja, det er ikke, fordi jeg skal gå ind i debat- 

ten, men jeg mener, at vi skriver historie i dag, 
for jeg hørte før fra talerstolen hr. Tommy Di- 
nesen, som ellers har været den største skepti- 
ker, hvad angår den lovgivning, vi gennemførte 
om Dansk Internationalt Skibsregister, her ud- 
trykke forventning om, at resultatet ville blive 
en stigende beskæftigelse. 

Det skal ikke gå upåtalt hen. Jeg kvitterer for 
den udtalelse. Jeg synes, den var meget positiv, 
og jeg er helt sikker på, ihvorvel vort væddemål 
allerede er gjort op, at jeg i det lange løb allige- 
vel nok får ret i påstanden om, at det vil resulte- 
re i mere beskæftigelse inden for søfartsområ- 
det. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslagenes overgang til anden behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Jeg foreslår, at lovforslagene henvises til Er- 

hvervsudvalget. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

7) Første behandling af lovforslag nr. L 15: 

Forslag til lov om ophævelse af lov om oprettel- 
se af »Danske Søfarendes Mindefond af 1945«. 

Af industriministeren (Nils Wilhjelm). 
(Fremsat 4/10 89). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Svend Andersen (S): 
Det var et enigt Erhvervsudvalg og et enigt 

Folketing, der besluttede, at fondens midler 
skulle udloddes til de relevante ansøgere. 

En forudsætning for, at det kan gøres, er, at 
loven om mindefonden bliver ophævet. Det er 
vi positivt indstillet over for. Det imødekom- 
mer det flertal, som var i Folketinget på det 
tidspunkt. Det burde sådan set ikke give anled- 
ning til yderligere bemærkninger. Jeg vil gerne 
sige, at vi er positive, og vi er klar til en hurtig 
behandling. 

Men jeg er blevet gjort opmærksom på -  jeg 
går ud fra, det er korrekt -  at det er sådan, at 
relevante ansøgere, der mener at kunne komme 
i betragtning, skal anmeldes igennem en orga- 
nisation, og hvis ikke de er tilsluttet en af de or- 
ganisationer, der er nævnt i loven, vil de ikke 
kunne blive anmeldt. Jeg tænker her på fiskere, 
der ikke er medlem af en fiskeriorganisation, 
men er medlem af SiD, om de vil kunne blive 
anmeldt og have sikkerhed for at have mulig- 
hed for at komme i betragtning. 

Altså spørgsmålet er: Vil ministeren drage 
omsorg for, at alle relevante ansøgere vil blive 
gjort bekendt med de muligheder, der her lig- 
ger, og at deres ansøgninger med sikkerhed vil 
komme til fondens kendskab? 

Jette Thomsen (KF): 
Da vort partis ordfører, hr. Kai Dige Bach, 

ikke kan være til stede, skal jeg på hans vegne 
fremføre, at -  som han har skrevet: 

Fonden blev oprettet umiddelbart efter an- 
den verdenskrig, og dens formål har været for- 
trinsvis at yde økonomisk støtte til værdige en- 
ker og børn af danske søfarende og værdige 
danske søfarende, der som følge af krigen blev 
økonomisk vanskeligt stillet, og som ikke var 
omfattet af lovgivningen om hædersgaver og 
krigsulykker. 

Oprindelig er loven vedtaget som et varigt 
minde og med mulighed for ikke alene at yde 
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understøttelse som nævnt, men også til andre 
værdige, som tilhører sømandsstanden, og som 
befinder sig i økonomisk trang. 

De søfarendes organisationer har flertal i 
fondens bestyrelse og er enige i lovforslaget, 
som er en forudsætning for at gennemføre æn- 
dringer i fundatsen, så også fondens kapital 
kan anvendes til uddeling. 

Vi forestiller os, at dette forslag er indlednin- 
gen til en udbetaling af kapitalen over en 10-års 
periode. 

Lovforslaget har ingen statsfinansielle eller 
administrative konsekvenser. Vi kan heller ikke 
forestille os nogen politisk uenighed om det. 
Det Konservative Folkeparti vil i hvert fald 
stemme for dets vedtagelse. 

Tommy Dinesen (SF): 
Jeg skal starte med at sige tak til ministeren, 

fordi han er kommet så hurtigt med et forslag 
på baggrund af Socialistisk Folkepartis beslut- 
ningsforslag i sidste samling. 

Hr. Svend Andersen rejser spørgsmål med 
hensyn til, om fiskere har fået noget. Jeg har 
læst den artikel, der var i Fagbladet fra SiD. Jeg 
er vidende om -  og det har vi også fået besked 
om i udvalget -  at fiskere har fået i lige så høj 
grad som alle andre, for de er simpelt hen inde 
under ordningen. 

Jeg kan se, at vi er ved at komme bagud i for- 
hold til, hvad der står i bladet Navigatør i dag. 
Dér beder man om at få nogle ansøgninger ind. 
Alle dem, der ikke har en skattepligtig indtægt, 
der overstiger 120.000 kr. pr. år, vil nu komme i 
betragtning. Vi er naturligvis også tilfreds med, 
at man på den måde får løst dette problem, så- 
ledes at fondens midler på godt og vel 5 mio. kr. 
inden for en 10-årig periode bliver udbetalt til 
dem, de er beregnet til. 

Jens Peter Jensen (V): 
På både Venstres og Det Radikale Venstres 

vegne kan jeg anbefale forslaget. Jeg håber, det 
finder en praktisk løsning med den sidste afvik- 
ling. Vi skulle måske af hensyn til den store op- 
mærksomhed i salen lige bede om at få at vide, 
hvor stor kapitalen, der skal afvikles over de 
næste 10 år, er. Men ellers har vi jo allerede i 
udvalget været det ganske grundigt igennem. 

Hugo Holm (FP): 
Jeg skal gøre det meget kort og sige, at Frem- 

skridtspartiet tilslutter sig forslaget. 

Sonja Albrink (CD): 
Centrum-Demokraterne kan medvirke posi- 

tivt ved lovfotslaget. 

Lysholm Christensen (KRF): 
Jeg skal også bare tilslutte mig glæden over, 

at vi nu skal i gang med at tage dette nødvendi- 
ge skridt for at få disse penge udbetalt. Vi til- 
slutter os naturligvis en hurtig gennemførelse af 
lovforslaget. 

Industriministeren (Nils Wilhjelm): 
Jeg må sige, at jeg er ikke forbavset over, at 

der er så stor en tilslutning, for det er jo en sim- 
pel konsekvens af den beslutning, som blev 
truffet her i Folketinget sidste år. Men jeg er da 
glad for allerede nu at kunne komme med det. 
Det er heller ikke noget stort lovforslag, så det 
tror jeg hurtigt vi kan få klaret. 

For så vidt angår det spørgsmål, som hr. 
Svend Andersen stillede, om fiskerne kan kom- 
me med, og spørgsmålet, om de er organiserede 
eller ikke organiserede, beder jeg bare om, at 
man ser på mindefondens § 2, som jo ikke giver 
nogen begrænsninger. Det er den, som besty- 

. reisen arbejder efter. 
Man kan sige, bortset fra at denne minde- 

fond er lavet i lovsform, at den praktiske admi- 
nistration i det daglige efter loven er tillagt be- 
styrelsen, som administrerer i overensstemmel- 
se med loven. I den ligger der ikke noget, som 
diskriminerer fiskere på nogen måde for at 
kunne få andel i de midler, som her skal udlod- 
des, så det er alene et spørgsmål om, at de er 
med til at søge. 

Til hr. Jens Peter Jensen skal jeg sige for god 
ordens skyld, at mindefonden har en kapital af 
størrelsesordenen ca. 5 mio. kr. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Er- 

hvervsudvalget. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 
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Meddelelser fra formanden: 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Der er ikke mere på dagsordenen. 

Der er foretaget ændringer i følgende ud- 
valg: 

Udvalget for Forretningsordenen (10/10 89): 
Udtræder: Engell (KF) 
Nyt medl.: Gammelgaard (KF) 
Udtræder: Kent Kirk (KF) 
Nyt medl.: Connie Hedegaard (KF) 

Arbejdsmarkedsudvalget (10/ I 0 89): 
Udtræder: Kent Kirk (KF) , 
Ny stedf.: Connie Hedegaard (KF) 

Boligudvalget (10/1089): 
Udtræder: Merete Aarup (KF) 
Nyt medl.: Collet (KF) 

Kommunaludvalget (10/10 89): 
Udtræder: Aagaard (KF) 
Nyt medl.: Pernille Sams (KF) 
Udtræder: Ole Bernt Henriksen (KF) 
Ny stedf.: Aagaard (KF) 

Kulturudvalget (10/ 10 89): 
Udtræder: Lilian Nilsson (KF) 
Ny stedf.: Kai Dige Bach (KF) 
Udtræder: Connie Hedegaard (KF) 
Nyt medl.: Lilian Nilsson (KF) 

Landbrugs- og Fiskeriudvalget (10/ 10 89): 
Udtræder: Kent Kirk (KF) 
Ny stedf.: Henning Andersen (KF) 

Markedsudvalget (10/10 89): 
Udtræder: Rønholt (KF) 
Ny stedf.: Connie Hedegaard (KF) 
Udtræder: Kent Kirk (KF) 
Nyt medl.: Rønholt (KF) 

Det Politisk-Økonomiske Udvalg (10/10 89): 
Udtræder: Kent Kirk (KF) 
Nyt medl.: Connie Hedegard (KF) 
Udtræder: Flemming Jensen (KF) 
Nyt medl.: Gammelgaard (KF) 

Retsudvalget (10/10 89): 

Udtræder: Flemming Hansen (KF) 
Ny stedf.: Ninn-Hansen (KF) 

Socialudvalget (10/10 89): 
Udtræder: Connie Hedegaard (KF) 
Ny stedf.: Ole Bernt Henriksen (KF) 

Trafikudvalget (10/10 89): 
Udtræder: Aagaard (KF) 
Ny stedf.: Grove (KF) 
Udtræder: Grove (KF) 
Nyt medl.: Aagaard (KF) 

Uddannelsesudvalget (10/1089): 
Udtræder: Connie Hedegaard (KF) 
Ny stedf.: Flemming Hansen (KF) 

Udenrigsudvalget (10/10 89): 
Udtræder: Pia Christmas-Møller (KF) 
Ny stedf.: Ahlmann-Ohlsen (KF) 
Udtræder: Connie Hedegaard (KF) 
Nyt medl.: Pia Christmas-Møller (KF) 

Sikkerhedspolitisk Udvalg (10/10 89): 
Udtræder: Engell (KF) 
Nyt medl.: Gammelgaard (KF) 
Udtræder: Connie Hedegaard (KF) 
Nyt medl.: Helge Adam Møller (KF) 

Nordisk Råd (10/1089): 
Udtræder: Engell (KF) 
Nyt medl.: Gammelgaard (KF) 
Udtræder: Kent Kirk (KF) 
Ny stedf.: Merete Aarup (KF) 

Det Udenrigspolitiske Nævn (10/10 89): 
Udtræder: Engell (KF) 
Nyt medl.: Gammelgaard (KF) 
Udtræder: Connie Hedegaard (KF) 
Ny stedf.: Ole Bernt Henriksen (KF) 
Udtræder: Kent Kirk (KF) 
Nyt medl.: Connie Hedegaard (KF) 

Det Udenrigspolitiske Nævn (11/1089): 
Udtrædet: Hans Hækkerup (S) 
Nyt medl.: Ivar Nørgaard (S) 
Udtræder: Ivar Nørgaard (S) 
Ny stedf.: Torben Lund (S) 

Udvalget til Valgs Prøvelse (11/1089): 
Udtræder: Aage Brusgaard (FP) 
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Nyt medl.: Køpke Christensen (FP) 

Kirkeudvalget (11/10 89): 
Udtræder: Aage Brusgaard (FP) 
Ny stedf.: Køpke Christensen (FP) 

Uddannelsesudvalget (11/10 89): 
Udtræder: Aage Brusgaard (FP) 

Ny stedf.: Køpke Christensen (FP) 

Folketingets næste møde afholdes i morgen, 
torsdag den 12. oktober 1989, kl. 10.00. 

Angående dagsordenen skal jeg henvise til 
den i salen opslåede dagsorden. 

Mødet hævet kl. 14.05 


